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“Moltes gràcies per l’esforç. Hem
passat moments increïbles i hem
desconnectat una mica la ment
per no pensar en altres coses. Sou
molt bons”. Aquest és un dels
molts agraïments que els alum-
nes de quart d’ESO de l’institut
Rubió i Ors han fet als seus pro-
pis companys de l’Índia, el Pa-
kistan, Bangladesh i el Nepal
que els han ensenyat a jugar a cri-
quet, un esport que, tot i causar
furor en aquella zona de l’Àsia, a
Catalunya és força desconegut.
Són missatges senzills, directes i
carregats de veritat. “Ara sé una
mica més del vostre esport, ja que
és molt important per al vostre
país”, resa un altre comentari. 

Aquestes opinions les ensenya
cofoia a Línia L’HSandra Alarcón,
coordinadora de Llengua, Inter-
culturalitat i Cohesió Social (LIC)
del Rubió i Ors, tutora de l’aula
d’acollida del centre educatiu i
alma materdel projecte El criquet
uneix, una iniciativa d’Aprenen-
tatge i Servei (APS) per crear
vincles entre estudiants de dife-
rents cultures que aquest curs es
fa a cinc instituts de la ciutat: el
Pere Lliscart, el Vilumara, el Font-
serè, l’Eugeni d’Ors i el mateix Ru-
bió i Ors, on ja fa sis anys que es
porta a terme. No debades, aquest
institut de Can Serra és el més ve-
terà d’un programa que acaba de
fer un salt qualitatiu en evolucio-
nar cap a la creació de dos equi-
ps de criquet –un de masculí i un
altre de femení–, gràcies a la
col·laboració i el suport de les fe-
deracions espanyola i catalana
d’aquest esport. 

Aquest pas, però, no s’enten-
dria sense entrar a fons en la gè-
nesi i el funcionament del pro-
jecte. La dinàmica és ben senzilla.

Per una banda, es crea un grup
motor format per alumnes pro-
cedents de l’Índia, el Pakistan,
Bangladesh i el Nepal de qualse-
vol curs i que hagin jugat a criquet
als seus països. Aquests alumnes
reben formació en llengua cata-
lana per part del Centre de Nor-
malització Lingüística (CNL), atès
que tot el projecte es fa en català,
i de Joves per la Igualtat i la So-
lidaritat (JIS) en matèria de re-
solució de conflictes i, un cop fi-
nalitzada, es posen a la classe d’e-
ducació física davant dels seus
companys, procedents de tots els
racons del món, per ensenyar-los
què és el criquet i com s’hi juga.

UN REPTE AL DAVANT
Al principi tenen por, reconeix
Alarcón. “Imagina’t que arribes a
un país del qual no coneixes la
llengua i que has d’explicar una
cosa als teus companys en el seu
idioma perquè t’entenguin”, em-
patitza la docent. Però, així i tot,
ho fan. És el cas de l’Eknoor i el
Sameer, una noia i un noi que van

arribar fa només un any de l’Ín-
dia i que enguany han entomat el
repte d’ensenyar criquet als seus
nous companys. Es mostren tí-
mids, però asseguren que per a
ells és un orgull ensenyar l’esport
rei del seu país. “La idea és que si-
guin els protagonistes, que es
facin visibles”, assenyala Alarcón,
que recorda que els estudiants
procedents d’aquests països “so-

len passar desapercebuts”, i que
a través d’aquesta iniciativa
“s’empoderen”. Un cas similar al
del Mohib, un jove pakistanès
que va aterrar a Catalunya el
2019 i que està “il·lusionat” per
començar a ensenyar criquet. 

D’aquesta manera, reivindica
Alarcón, es promou l’apropa-

ment de joves de diferents cultu-
res “perquè creïn vincles que
d’una altra manera no s’haurien
creat”. A més, fomenten el cata-
là com a llengua comuna i es po-
sen en pràctica habilitats comu-
nicatives. “Per crear, fer i trans-
formar t’ho has de creure”, re-
marca Alarcón. Ho corrobora la
directora de l’institut, Elena Gar-
cía, que valora la feina de la do-
cent. “És l’ànima del projecte i
s’ho ha cregut molt”, diu d’ella.
Alarcón, al seu torn, lloa l’esforç
dels alumnes, que han fet del cri-
quet el tema estrella a l’institut. 

ELS ORÍGENS DEL PROJECTE
Ara bé, tot plegat també és pos-
sible gràcies a Jordi Ballart, del
CNL de l’Hospitalet. Ell s’encar-
rega de treballar les capacitats co-
municatives en català del grup
motor i és el protagonista de la
gènesi del projecte. Ballart va viu-
re uns anys a Anglaterra, on es va
aficionar al criquet. Allà va veu-
re que l’aprenentatge d’aquest es-
port podria tenir avantatges en

una ciutat com l’Hospitalet. I fa
sis anys el Pla Educatiu d’Entorn
(PEE) va comprar la idea, que es
va posar en marxa a l’institut Eu-
ropa i, més tard, al Rubió i Ors,
on encara continua.

De fet, el Jordi és el president
de l’LH Cricket Club, que s’ha
creat amb el suport de les fede-
racions de criquet per obrir els
seus beneficis a tots els joves del
municipi. Els dos equips entre-
nen els dissabtes a Montjuïc, i ara
l’Ajuntament els cedeix les ins-
tal·lacions del camp de beisbol de
Bellvitge perquè no hagin d’anar
tan lluny. L’equip de noies, de fet,
començarà una lliga a l’abril.
Alarcón, també vicepresidenta
del club, apunta als beneficis so-
cials d’aquests entrenaments.
“Hi ha jugadors que tenen con-
dicions familiars vulnerables i
saps com viuen el seu dia a dia,
però quan els veus entrenar per-
ceps que s’obliden de tot i des-
carreguen les emocions”, celebra.
“Tens un sentiment transforma-
dor molt poderós”, rebla Ballart.

F. J. Rodríguez
CAN SERRA

Criquet per superar barreres
» L’institut Rubió i Ors impulsa un projecte que fa servir aquest esport com a eina de cohesió social

» Alumnes de l’Índia, el Pakistan, Bangladesh i el Nepal ensenyen aquesta disciplina als seus companys

“Es creen vincles que
no s’haurien creat”, 
diu la coordinadora 
del projecte

A l’esquerra, el projecte de criquet a l’institut. A la dreta, una imatge dels entrenaments del club a Montjuïc. Fotos cedides
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La lupa

Ala PAH sempre estem disposades a anar un
pas més enllà, a fer una altra volta de ros-
ca a les coses. Per reinventar-nos, per cridar
l’atenció, per denunciar i tornar a denunciar

les vulneracions sistemàtiques dels drets humans que
es continuen produint en aquest país.

Aquesta vegada ens hem llançat a crear una sèrie de
pòdcast anomenada El Megàfon, que volem que sigui
un punt de trobada; un espai on compartir i aprendre
al costat d’altres lluites socials. Vol ser un crit lliure per
donar tota la informació que es calla, que no surt als grans
mitjans de comunicació perquè és incòmoda o perquè
ja no és notícia. S’ha normalitzat el que no és normal.

Ens agradaria crear un efecte mirall per acabar amb
la sensació que estem soles, que el teu problema no
té solució. Un espai on comprendre que perdre la fei-
na o no poder pagar el pis no és una cosa vergonyo-
sa. Entendre que, en canvi, especular amb béns de pri-
mera necessitat o explotar altres persones tampoc és
un exemple d’èxit.

El vulnerable té, a més de l’estigma social, la pres-
sió de sentir-se culpable per la situació, en un món on
et persegueixen perquè compleixis els teus deures,
però on, en canvi, has de lluitar pels teus drets.

El Megàfon vol ser una crida per unir forces, per
arribar a aquesta majoria que se sent minoria. Per do-
nar la paraula a les persones que ja estan lluitant per-
què puguin explicar com s’organitzen.

El dret a un habitatge digne és la nostra reivindi-
cació des de fa 14 anys, però, per desgràcia, les dife-
rents problemàtiques que poden tenir una persona o
una família no tenen per què ser només d’habitatge.

Ho veiem contínuament a les nostres assemblees. Per-
sones que hi arriben amb un problema per pagar l’ha-
bitatge, però que a més pateixen alguna violència, una
malaltia o racisme, i així podem anar-hi sumant pro-
blemàtiques.

És per aquest motiu que pensem que les lluites han
d’anar unides i entrellaçades, però, per sobre de tot,
han de cooperar les unes amb les altres.

Efectivament, som moltes les persones que creiem
que un altre món amb drets humans per a tots és pos-
sible, però no podem continuar fent-ho per separat.
Hem d’anar totes juntes. No oblidem que ens volen
per separat.

Nosaltres també n’hem hagut d’anar aprenent i,
per exemple, sense l’ajuda incondicional de Radi Ni-
kosia, aquest projecte segurament mai hauria vist la
llum. Gràcies!

I, per sobre de tot, desitgem que el 2024 sigui un
any ple de drets humans.

Sí que es pot!

El vulnerable té, a més de
l’estigma social, la pressió de

sentir-se culpable per la situació

NLes millors
perles

El passatger d’un avió va obrir la porta d'emergència i va
caminar per l'ala. Feia una hora que l’aeronau estava aturada

a l'aeroport de la Ciutat de Mèxic sense aire condicionat.
L’home va ser detingut per no voler continuar passant calor.

La Gioconda, la pintura més coneguda del món per a
molts, ha acabat ruixada de sopa arran d’una protesta

de dues ecologistes. Sort que un vidre blindat protegeix
l'obra de Leonardo da Vinci des del 2005.

Les bessones Amy Khvitia i Ano Sartania, de Geòrgia, van ser
robades i venudes en néixer. Molts anys després, s’han

trobat a TikTok i no només han descobert que són germanes.
També han buscat la seva mare biològica i l’han trobat.

Un home va anar al metge perquè feia setmanes que
tenia mal de cap. La culpable era una petita aranya

que li havia entrat per una de les seves orelles, on estava
començant a construir un niu.

LA FOTOJannik Sinner
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per Noelia Riaño, activista de la PAH de Barcelona

‘El Megàfon Pòdcast’, un punt de trobada
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Enxampats amb 10 quilograms de cabdells
de marihuana al maleter del seu cotxe1

2
L’Hospitalet tornarà a ser la capital 
del ‘sado’ amb el festival De Sade BDSM

El preu del lloguer s’enfila un 17% a l’Hospitalet
i és la ciutat catalana on més creix

Santa Eulàlia plora la mort 
de l’activista veïnal Fabriciano Alepuz

El + llegit línial’H.cat

3

4

5

Un estudi a Collblanc de 10 metres quadrats
per 720 euros al mes: les xarxes bullen

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia L’H no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@AntonioMaestre: Un jutge ha escrit que
Rússia va anticipar a Puigdemont que en-
vairia Ucraïna. Encara hi ha qui no vol veure
el problema que tenim amb la judicatura.

@FonsiLoaiza: S'han destapat 440.000 ca-
sos de pederàstia a l'Església. No hi ha ha-
gut cap denúncia d'Abogados Cristianos.
Mentrestant, porten un cartell als tribunals.

#AbogadosCristianos

@amestev: Los Javis toquen el cel i arra-
sen amb sis premis de sis possibles als
Feroz. Rècord històric dels premis. Són
molt grans.

#LosJavis #Puigdemont

Safata d’entrada

“No hi ha document
de cultura que no
ho sigui, alhora, de

barbàrie”, va escriure Walter
Benjamin. Per a certs oportu-
nistes que mai no miren més
enllà dels seus interessos im-
mediats, tornar al passat resulta
el paradís perdut que somien a
recuperar; un etern retorn de
“personalismes” excloents –re-
duccionistes- que es fan acom-
panyar d’una perversa psicolo-
gia social (com va ser la de
Milton Friedman) per esgri-
mir la seva particular creença
sobre la “irreversible
rigidesa” de les lleis so-
cials, assumint-les com
si es tractés de la llei de
la gravetat, pretenent
que la beneeixi una ciu-
tadania no ja passiva,
sinó ignorant. La ma-
joria dels lideratges han repre-
sentat aquest caràcter sòrdid de
la dominació, les seves obres
resten plasmades a cada mo-
ment de la història. 

Quan la barbàrie es va civi-
litzar segons les dues defini-
cions –el salvatge i l’estran-
ger– va néixer l’espant. Quants
milions de persones fugen del
primer tipus de brutalitat cre-
uant els mars per topar-se amb
un segon tipus de crueltat?
Quants milions d’individus con-
demnats a patir l’atrocitat de la
cobdícia travessen el mar i ca-
uen, després, en la ferocitat de
la indiferència. La civilització no
suprimeix la barbàrie, la per-
fecciona, deia Voltaire.

Ni l’odi ni la difamació ens
separaran de les nostres con-

La geometria de l’esperit
per Francesc Reina

tradiccions, i és aquesta sín-
tesi de contraris, el mutu
contrapunt del blanc i el ne-
gre on l’encreuament entre
llum i foscor ens il·lumina i
ens defineix. Entre allò que es
diu i allò que s’acaba fent es
forma part del nostre com-
portament, molt llunyana
està la possibilitat de contro-
lar-ho (cada cop està més re-
gat d’autoritats, consumis-
me i aïllaments). És impos-
sible separar-nos de les cir-
cumstàncies: per la pressió
del grup, la imposició d’en-

càrrecs, la publicitat, les or-
dres, els deures...

Adolf Eichmann, respon-
sable logístic de l’holocaust
nazi, no era un diable sinó un
home comú, amb sentiments
de tendresa, que va voler fer
bé la seva feina, ser eficaç en
la peculiar producció en ca-
dena de l’extermini. Complia
ordres sense conviccions
ideològiques ni morals. “No hi
ha un vermell més intens que
els grisos de Gernika”, canta
Drexler. Per què una ciutat
que no representava el més

mínim objectiu militar va ser
destruïda per 40 tones de
bombes? Per què la gent nor-
mal, que ni és malvada ni té
més pretensions, s’involucra
a la vilesa? Cendra i boira. Ja
ningú no es pot sentir segur
en aquest món, la banalitat
del mal implica tothom. “L’e-
tern murmuri dels de fora”, va
comentar Foucault.

Hannah Arendt, a la seva
obra La condició humana,
insistia a distingir el conei-
xement del pensament, i so-
bre aquest segon, destacava la

importància de tenir
un constant diàleg
intern, on cadascú ha
de jutjar les seves
pròpies accions. Pot-
ser és aquesta la
manca de reflexió
l’explicació del per-

què les persones bones fem
coses dolentes.

Quan es destinen més di-
ners a micròfons i armes i
menys a mestres (per al seu
reciclatge, als seus suports, a
la seva vocació), la cosa no va
bé. Penso ara en l’informe
PISA. Quan per fi es con-
demna un terratinent per
robar 20 milions de litres
d’aigua (ara seran investiga-
des la Casa d’Alba i la del to-
rero ‘El Litri’), l’esperança es
precipita i s’enreda feliç-
ment entre els arbres.

Potser és aquesta manca de
reflexió l’explicació del perquè les
persones bones fem coses dolentes

Els semàfors

L’institut Rubió i Ors impulsa un
projecte que fomenta la cohesió

entre alumnes de diverses
cultures a través del criquet. 

La iniciativa ha crescut 
i ha possibilitat la creació d’un
club federat que començarà 

a competir aviat.
pàgina 3Ins. Rubió i Ors

Videsfront, entitat que lluita pel
dret a l’habitatge, denuncia que
els serveis socials de l’Hospitalet

no funcionen bé. Aquesta
queixa no és nova i ja fa anys

que diversos col·lectius alerten
que els veïns més vulnerables 

no estan ben atesos.
pàgina 18Ajuntament

Altaveu Jove, una entitat
nascuda recentment per posar

sobre la taula les reivindicacions
dels joves, acaba de publicar 
el primer número de la seva

revista La Revuelta, que aborda
les problemàtiques i esperances

del jovent del municipi.
pàgina 20Altaveu Jove
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”

Entrevista
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”

Entrevista
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La ciutat lidera l’augment del
lloguer, que s’enfila un 17%

HABITATGE4L’Hospitalet és la
ciutat catalana on més ha pujat
el preu del lloguer durant el
2023. En concret, un 17,5%,
més de 10 punts per sobre de la
mitjana catalana, que ha crescut
un 7% en relació amb l’any an-
terior. Són dades de l’informe
L’habitatge de lloguer a Espa-
nya a l’any 2023, publicat a fi-
nals del gener pel portal immo-
biliari Fotocasa, el qual destaca
que l’increment del global cata-
là és el més alt des del 2018.

Pel que fa als preus del me-
tre quadrat de lloguer, Barcelo-

na lidera el rànquing amb 20,97
euros, encara per sobre de ciu-
tats metropolitanes com l’Hos-
pitalet, amb un índex de 18,9 eu-
ros, o Badalona, on és de 16,20
euros. Castelldefels, al seu torn,
presenta un preu per metre qua-
drat de 18,21 euros. 

En l’àmbit estatal, Catalunya
va ser la tercera comunitat au-
tònoma on el preu del metre
quadrat –15,95 euros– es va en-
filar més, per darrere de les
Illes Balears, amb 16,90 euros
de mitjana, i Madrid, amb 17,40
euros, que lidera la llista.

L’Hospitalet signa el conveni
per fer realitat el nou Clínic

SALUT4La Generalitat, el Con-
sorci Hospital Clínic, la Univer-
sitat de Barcelona, la Diputació
de Barcelona i els ajuntaments
de la capital catalana, l’Hospi-
talet de Llobregat, d’Esplugues
de Llobregat van signar el 29 de
gener el conveni per construir el
nou campus de salut del Clínic,
que s’ubicarà a cavall entre les
tres ciutats metropolitanes.

Les administracions es com-
prometen a tirar endavant
aquest macroprojecte, que es
planteja ja no només de ciutat i
de regió metropolitana, sinó “de

país”. Tot i això, encara no s’ha
començat a treballar en un ca-
lendari d’actuacions, en les in-
versions que seran necessàries ni
com serà aquest pol assistencial,
de recerca i docència.

L’alcaldessa, Núria Marín,
present a la signatura del conve-
ni, va definir-lo com un “hub de
salut” que, juntament amb el
BioClúster que  lideren l’Hospi-
talet i Esplugues amb altres
agents del sector de la salut, “po-
sicionarà l’àrea metropolitana
com un gran pol de referència en
biomedicina del sud d’Europa”. 

El Mobile i l’ISE fan de la ciutat
un epicentre de la tecnologia

CONGRESSOS4El Mobile World
Congress (MWC) espera superar
els visitants de l’any passat, que
van ser 90.000, però encara no
arribarà als màxims prepandè-
mia. El director general de
GSMA, Matts Granryd, ha anun-
ciat que preveuen rebre uns
95.000 congressistes entre el 26
de febrer i el 29 de febrer. 

Enguany el saló dels mòbils
tindrà com a protagonista la in-
tel·ligència artificial i un proto-

tip de cotxe volador, un model de
la companyia Alef Aeronautics. 

Per altra banda, la setmana
del 30 de gener va tenir lloc l’I-
SE, el congrés de les telecomu-
nicacions més important del
planeta i que aspira a arrabassar-
li el primer lloc en el rànquing de
fires al Mobile en un futur. Com
a novetat, enguany els visitants
van ser rebuts a la Fira Gran Via
amb una pantalla gegant de 193
metres quadrats.

Imatge d’uns blocs de l’Hospitalet. Foto: Línia L’H

Foto: Ajuntament

Societat | Tot a punt per a la nova Nit dels Insurrectes
Foment de la Informació Crítica (FIC) escalfa motors per celebrar la segona edició de la Nit dels

Insurrectes, un sopar que premiarà la trajectòria ciutadana de Clara-Carme Parramon, Mateo
Revilla i l’entitat No Més Blocs. L’acte tindrà lloc el dia 9 de febrer a l’Hotel Porta Fira. 

SEGURETAT4Els delictes a la
ciutat l’últim any han crescut un
8%, segons dades de la Junta Lo-
cal de Seguretat, de la qual for-
men part els cossos policials i re-
presentants de la societat civil.

L’alcaldessa Núria Marín, en
aquest sentit, es mostra “inquie-
ta” per les dades sobre la segu-
retat a la ciutat, que indiquen que
hi ha hagut un increment del
23% dels robatoris amb violèn-
cia i intimidació. “Em preocupen
molt”, assevera l’alcaldessa, que
recorda que aquests tipus de de-
lictes “són els que es cometen al
carrer, amb estrebades, que afec-
ten sobretot les persones grans i
generen molta alarma social”.

Per tot plegat, l’alcaldessa
pren nota i anuncia que d’ara en-
davant es veurà més policia al
carrer. “Veureu com hem in-
tensificat la presència policial als
barris”, afirma Marín, que posa
especial èmfasi en les zones co-
mercials, mercats i zones esco-

lars “per establir una relació de
confiança que millori la percep-
ció de seguretat i previngui els
delictes”.

Per la seva banda, el conse-
ller d’Interior Joan Ignasi Elena,
que va assistir a la presentació de
les dades de delictes a finals del
gener, destaca que hi ha hagut
un increment dels efectius dels
Mossos a la ciutat, que han pas-
sat de 264 a 321. “Estem fent
promocions de 850 mossos anu-

als, una part dels quals vindran
a l’Hospitalet”, promet.

Des de l’oposició, tanmateix,
critiquen la política de seguretat
de Marín. La portaveu del PP,
Sonia Esplugas, va assenyalar
que l’alcaldessa no va convocar
places per a la Guàrdia Urbana
l’any passat, mentre que Jaume
Graells, portaveu d’ERC, afirma
que la situació del cos és “pre-
ocupant” i hi denuncia “desgo-
vern i manca de lideratges”.

Un operatiu conjunt de Mossos i Guàrdia Urbana. Foto: Ajuntament

Els delictes creixen un 8% 
i Marín promet més policia

» L’alcaldessa es mostra “inquieta” amb l’augment de la criminalitat
» L’oposició li retreu la situació de la Guàrdia Urbana: “Un desgovern”
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L’horari del Ple canvia entre
les crítiques de l’oposició

POLÍTICA4El Ple passarà a ce-
lebrar-se cada quart dilluns de
mes a dos de cinc de la tarda, per
tal que l’alcaldessa, Núria Marín,
pugui fer compatible la seva tas-
ca al consistori amb la de sena-
dora a Madrid. Així es va aprovar
a la darrera sessió, la del gener,
gràcies als vots del PSC i dels co-
muns.  Aquest canvi d’horari, tan-
mateix, no acaba de convèncer la
resta de forces a l’oposició, que
van votar-hi en contra. “Aques-
ta ciutat no es pot governar des
de Madrid”, va etzibar la regido-
ra d’ERC, Sílvia Casola, a Marín. 

Al seu torn, PP i Vox van re-
cordar que conciliar les dues
responsabilitats pot anar en per-
judici dels interessos de la ciutat.
“Una cosa és ser regidor i sena-
dor, i una altra ser senadora i al-
caldessa d’una ciutat com aques-
ta”, va afirmar Francisco Gon-
zález, portaveu de Vox.

Els comuns van defensar el
seu vot favorable al canvi d’hora-
ri perquè consideren que les ses-
sions s’han de celebrar a les tar-
des per fomentar la participació
ciutadana, segons va argumentar
el portaveu Manuel Domínguez.
Sonia Espluguas, del PP, va res-
pondre que el fet que les sessions
se celebrin a la tarda no és fruit
d’una reivindicació històrica com-
plida, sinó més aviat per la ne-
cessitat de Marín, i que l’autèntic
problema del Ple és “el regla-
ment”, que cal fer “més flexible”
per afavorir la participació veïnal.

Tant el primer tinent d’alcal-
dia, Francesc J. Belver, com Ma-
rín, van recordar que al Ple sem-
pre s’ha intentat facilitar la com-
patibilització de càrrecs de regi-
dors en altres administracions.
“Tenim capacitat d’organització
i equips per tirar endavant la fei-
na”, va dir Belver.

POLÍTICA4Vuit de cada 10 ve-
ïns no sabrien dir qui són les per-
sones que surten a la foto que
il·lustra aquesta peça. A banda,
això sí, de l’alcaldessa, Núria
Marín. En el seu cas, de fet, set
de cada 10 hospitalenc la citen
correctament en ser preguntats
sobre qui ostenta el bastó d’al-
caldia a l’Hospitalet. Però, com
hem dit, més enllà de Marín, els
homes i dones que apareixen a
la dreta d’aquestes línies són
uns autèntics desconeguts per a
la majoria de la ciutadania. 

Això és el que es desprèn
del darrer Baròmetre d’opinió
municipal, publicat recentment.
Aquesta enquesta torna a posar
la inseguretat i la neteja com els
principals problemes per als ve-
ïns, però ens volem fixar aques-
ta vegada en un detall que ga-
irebé passa desapercebut any
rere any, com és la gairebé ab-
soluta desconeixença dels regi-
dors, els representants dels ciu-
tadans a l’administració que els
és més propera: l’Ajuntament.

ELS REGIDORS, DESCONEGUTS
I és que, a la pregunta “a part de
l’alcaldessa, Núria Marín, em
pot dir el nom d’algun regidor o
regidora de l’Ajuntament?”, un
82,7% dels participants no van

saber dir cap nom, mentre que
un 5,3% van esmentar altres
persones que no formen part de
la corporació municipal i que no
s’especifiquen a l’estudi. 

Entre el 17,3% de veïns que
van dir algun nom correcte, des-
taca el de Lola Ramos, regidora
de la Florida i les Planes, amb un
5,4% de mencions, seguit pel ti-
nent d’alcaldia de Cultura i Edu-
cació, David Quirós, amb un
2,6%, i pel primet tinent d’al-
caldia, Francesc J. Belver, amb
el 2,5% de les respostes.

El primer polític de l’oposició
més esmentat és precisament un

exsocialista, Jaume Graells, ara a
ERC, amb el 1,2% de les men-
cions, mentre que Manuel Do-
mínguez, de LH En Comú Po-
dem, rep el 0,7% de les respostes. 

Sonia Esplugas, portaveu del
PP, obté un 0,5%, mentre que el
líder de Vox, Francisco González,
ni apareix a la llista, atès que no
va ser esmentat per cap dels
ciutadans enquestats. Junta-
ment amb ell hi ha el seu com-
pany de files, Jaime Padilla, i la
regidora del PP Lorena Aparicio.
Cal dir, això sí, que tots tres
s’han estrenat com a regidors
aquest mandat. 

Foto de família dels regidors d’aquest mandat. Foto: Ajuntament

Els 27 (gairebé) desconeguts
que governen l’Hospitalet

Un instant del Ple del gener. Foto: Ajuntament
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L’aigua
que no arriba

4 Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 

Va ser el mateix president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  

La majoria d'embassaments
continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).

Només tres dels nou embas-
saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.

Des de llavors, han sigut di-
versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  

S’estableix la reducció del 80%
del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.

De moment, no es preveuen
reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 

En aquest context, les admi-
nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.

Quant a projectes i activitats
afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  

Es permet el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Com hi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència

1

2

3
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Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu

Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3 més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
que podem al riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  

Segons Aigües de Barcelona,
el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 

També hi contribuiran les
ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 

Per facilitar-ho, des de la Ge-
neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: no dependre de la pluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 

Ernest Urtasun (1982) és un
polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.

Per la seva banda, la socialis-
ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.

Finalment, Jordi Martí Grau
(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.

Martí Grau acaba d’aterrar-hi
i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.

Quan parlem ja porta uns me-
sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Els metropolitans 
de Pedro Sánchez
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 

Granados va arribar a la capi-
tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.

Quan l’entrevistem està a punt
de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.

Veient aquestes xifres, la pre-
gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 

Per al sociòleg i ara alt càrrec
del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.

Per contra, amb l’excepció
del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 

Per altra banda, Godàs tam-
bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans

ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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El govern promet millorar la
zona de Pintor Sorolla i Treball
SEGURETAT4L’equip de govern
ha incrementat la seva vigilància
a la zona dels carrers Treball i
Pintor Sorolla, un espai de Sant
Josep encaixonat per les vies de
Vilafranca i Vilanova, que en
aquest punt es bifurquen i creen
un cul-de-sac on hi ha un des-
campat brut i deixat que serveix
d’aparcament. Els veïns fa temps
que es queixen de la manca
d’il·luminació, de desperfectes
als vehicles i de robatoris. 

Per tot plegat, ERC va portar
al Ple del gener una proposta que
insta a l’Ajuntament a prendre
mesures per millorar la situació
d’aquest racó de la ciutat.

Tots els partits van votar a fa-
vor de la proposició d’ERC, in-
cloent-hi el PSC. El regidor del
Districte, José Antonio Alcaide,
va explicar a la sessió que l’A-
juntament “té un projecte” per
solucionar aquests problemes i
que ja treballa en la millora de
l’enllumenat, la neteja i la vigi-
lància. Alcaide, a més, va anun-
ciar que hi ubicaran una zona
d’aparcament regulat.

Des de l’oposició, no obs-
tant això, van demanar al govern
local que parlés amb Adif, en-
carregada de gestionar la zona de
l’entorn de les vies, perquè hi
prengués mesures urgents. 

SOCIETAT4“Manca de comu-
nicació efectiva, elevada buro-
cràcia i retards en l’assignació de
cites, sobretot en situacions d’ur-
gent necessitat”. És l’enumera-
ció de problemes que fa l’entitat
Videsfront, que treballa per ga-
rantir el dret a l’habitatge arreu
del país. De fet, el passat 26 de
gener membres de la plataforma
van visitar l’oficina que els ser-
veis socials municipals tenen a
Sant Josep per expressar la seva
preocupació pel funcionament
d’aquest servei.

Es tracta de queixes que no
són noves, ja que fa temps que
diverses entitats alerten que
els serveis socials de l’Hospita-
let no funcionen bé. Fa poc més
d’un any aquestes reclamacions
van arribar al Ple en forma de
manifestació, convocada per
les PAH de l’Hospitalet i de
Barcelona, el Sindicat de Llo-
gateres, l’Aliança contra la Po-
bresa Energètica i l’Assemblea
de defensa de Drets. 

En aquella ocasió, el regidor
aleshores responsable dels ser-

veis socials, Jesús Husillos, va
defensar en aquesta publica-
ció la tasca municipal, tot i que
va reconèixer que hi havia mar-
ge de millora. A més, Husillos,
ara responsable de la seguretat
i de la Guàrdia Urbana, va re-
marcar que les successives cri-
sis han generat una “càrrega as-
sistencial important”. 

Sigui com sigui, des de Vi-
desfront avisen que el servei pa-
teix una “manca de transparèn-
cia i comunicació” sobre els re-
cursos i els mitjans a l’abast

dels usuaris. En aquest sentit,
denuncien “desorganització i
manca d’eficàcia” del servei pel
que fa a alguns casos de perso-
nes afectades que van portar
aquell dia a serveis socials.

Consultades sobre aquestes
queixes, fonts municipals re-
corden a aquesta publicació que
Videsfront és una entitat de
Barcelona i que els serveis so-
cials no poden atendre una as-
sociació en nom d’un usuari
sense que ostenti la represen-
tació legal d’aquesta persona. 

Membres de Videsfront davant de l’oficina de serveis socials. Foto: Videsfront

El funcionament dels serveis
socials genera noves queixes

Aparcament informal del carrer Pintor Sorolla. Foto: Arxiu

Cultura | Tot a punt per al Dia d’Andalusia
La Farga acollirà el 17 i 18 de febrer les jornades de celebració del Dia d’Andalusia, que 
se celebra el 28 de febrer. El Barradas va acollir el 2 de febrer la presentació del cartell 
de les jornades, a càrrec de la Federació d’Entitats Culturals Andaluses a l’Hospitalet.  



Queixes | Queixes per l’estat dels ascensors de l’estació
El Ple, a instàncies d’ERC, va aprovar el gener una moció que insta l’Ajuntament a
demanar a Adif, el gestor de la xarxa ferroviària, que solucioni els problemes recurrents
que pateixen els ascensors de l’estació del barri i que han generat les queixes del veïnat.

Renfe haurà de ser indemnitza-
da amb 13,4 milions d’euros per
l’aturada del servei durant 42
dies derivada de l’aparició d’es-
vorancs al Gornal l’any 2007, du-
rant les obres de l’AVE. Així ho
va comunicar el mes passat el
Tribunal Suprem, que confir-
ma la condemna imposada per
l’Audiència de Madrid a la Unió
Temporal d’Empreses (UTE)
formada per Obascon Huarte i
Guinovart Hispania, així com a
diverses asseguradores.

Els motius tenen a veure
amb una execució deficient de
l’obra, que va derivar en l’apari-
ció d’aquells forats. I és que el 20
d’octubre del 2007 es va enfon-
sar un túnel al Gornal, en concret
al punt quilomètric ferroviari
674/094, en plenes obres per

construir la plataforma de la lí-
nia d’alta velocitat Madrid-Sa-
ragossa-Barcelona-França. Més
en concret, es van trencar dos pa-
nells de la pantalla del túnel i es
va enfonsar part de l’andana de
l’estació de Bellvitge.

PICABARALLA POLÍTICA
Pocs mesos després apareixeria
un nou esvoranc al barri, tot i
que a 50 metres del primer. El
desembre del 2007, a més, els
veïns denunciaven que algunes
famílies de l’avinguda Vilanova
van ser reallotjades en hotels
propers, com l’Hespèria, i la-
mentaven que les administra-
cions estaven intentant fer callar
el veïnat més reivindicatiu. Ar-
ran d’aquells fets, també van
detectar-se esquerdes a les cases
properes a la via del tren.
També van haver-hi denúncies
veïnals relacionades amb l’im-
pacte de les obres en el clave-
gueram del Gornal. En concret,

la Plataforma d’Afectats de l’A-
VE va assenyalar que el ciment
abocat al clavegueram arran de
les obres de l’alta velocitat ha-
vien ocasionat danys en la in-
fraestructura, els quals, al seu
torn, van generar inundacions
als carrers del barri del Gornal.
L’Ajuntament, en aquella ocasió,

es va limitar a enviar un camió
cisterna i tractors per endur-se
les aigües fecals que baixaven
pels carrers. 

Tot plegat va ocasionar una
forta polèmica política, tant en
l’àmbit local com estatal, fins al
punt que el PP va acusar de ser
el responsable directe dels es-

vorancs a l’aleshores president
del govern de l’Estat, el socialis-
ta José Luis Rodríguez Zapate-
ro, amb l’ombra dels fets del Car-
mel i l’enderrocament obligat de
diversos blocs de pisos d’aquell
barri barceloní dos anys abans a
causa de les obres del metro de
l’L5, a l’aguait.

Amb tot, el 30 d’octubre del
2009 es va declarar a l’UTE res-
ponsable dels danys i perjudicis
produïts per l’enfonsament.
Aquesta resolució va ser confir-
mada per la sentència de 27 de
desembre de 2011, del Jutjat
Central Contenciós Administra-
tiu número 7. L’Audiència de
Madrid va condemnar les de-
mandades a abonar l’import de
13.473.063,69 euros. Concreta-
ment, es pagaven a Renfe viat-
gers 11,7 milions, a Renfe Mer-
caderies 1,6 milions, i a Renfe fa-
bricació i manteniment, 70.218
euros. Sentència que ara ha es-
tat confirmada pel Suprem.

Les ferides de l’alta velocitat al barri
» 16 anys després, Renfe ha de ser indemnitzada pels sots apareguts al Gornal per les obres de l’AVE
» Aquells esvorancs van provocar una tempesta política i social tant a l’àmbit municipal com estatal

Un dels sots que van aparèixer fa 16 anys. Foto: Afectats AVE

Francisco J. Rodríguez
BELLVITGE/EL GORNAL

PATRIMONI4La moció d’ERC
que instava l’Ajuntament a com-
prar els antics magatzems d’O-
lis Regàs, al carrer de Buenos
Aires, no va prosperar pel vot
contrari del PSC i de Vox. 

Els republicans, en boca de la
seva regidora Sílvia Casola, van
recordar que “és un dels pocs ex-
emples d’arquitectura fabril mo-
dernista que es conserven a la
ciutat”, i van alertar que la pro-
pietat havia posat en venda l’im-
moble. De fet, en alguna oferta

publicada a les xarxes s’indica-
va que aquest edifici té la possi-
bilitat de reconvertir-se per allot-
jar fins a quatre pisos turístics. 

PP i comuns van votar a fa-
vor de la moció d’ERC, però no
PSC i Vox. Els ultres van defen-
sar el valor patrimonial de l’edi-
fici, però posen en dubte que l’A-
juntament el gestionés bé. Els so-
cialistes, per la seva banda, re-
corden que la façana de la nau ja
està protegida, però que a l’in-
terior no hi ha res interessant.

El govern municipal ha decidit
que és una bona idea fer la pro-
mesa biblioteca de Santa Eulà-
lia a l’edifici del Centre Cultural,
i traslladar aquest equipament a
Can Trinxet, conjuntament amb
la regidoria del Districte. Així ho
va comunicar la regidora del
barri, Imán Aisa, durant la dar-
rera sessió del Ple. 

La proposta, tanmateix, és
coneguda pels veïns des de finals
de l’any passat, quan en el Con-
sell de Districte que havia d’ex-
plicar els pressupostos munici-
pals el primer tinent d’alcaldia,
Francesc J. Belver, va dir que ha-
vien pres la decisió de fer aquests
moviments. La notícia, amb tot,
es va conèixer en un context i un
moment “inadequat”, lamenten
des de l’associació de veïns Som

Santa Eulàlia, en paraules del
seu president, Cristóbal Ortega,
que mostra la seva “perplexitat”
amb la nova “idea” de l’Ajunta-
ment per retornar la biblioteca al
barri. “No són formes”, etziba. 

Si bé és cert que ubicar la bi-
blioteca al Centre Cultural apor-
taria “centralitat” a l’equipa-
ment, Ortega reconeix que no
poden entrar a valorar deguda-
ment la proposta perquè encara
no hi ha un projecte sobre la tau-
la. Fonts municipals confirmen

a Línia L’Hque, efectivament, no
hi ha cap pla aprovat per fer re-
alitat aquests canvis, tot i que la
regidora Aisa va dir al Ple del ge-
ner que el Centre Cultural “re-
uneix les condicions per col·lo-
car-hi un espai de qualitat”. 

Ortega, a més, recorda que hi
ha entitats que fa temps que
esperen tenir un espai a Can
Trinxet, i es queixa que la regi-
doria hagi passat per davant
d’elles, si és que s’acaba fent re-
alitat aquesta idea.

El Centre Cultural porta el nom de José María García-Calvillo. Foto: Aj. 

La idea d’ubicar la biblioteca al
centre cultural genera dubtes

Francisco J. Rodríguez
SANTA EULÀLIA

El PSC i Vox rebutgen que el
consistori compri Olis Regàs

L’edifici data de principis del segle XX. Foto: Museu de LH

Història | Memòria de mig segle de moviment veïnal
El Centre d’Estudis i Som Santa Eulàlia han posat en marxa un programa d’activitats per

celebrar els 50 anys de moviment veïnal a la ciutat. Del 2 al 10 de febrer s’estan organitzant
debats, exposicions i xerrades a diferents punts del barri sobre la història de l’associacionisme.
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CULTURA4El cantant de la Flo-
rida Morad va tancar la seva gira
europea amb tres concerts se-
guits al Sant Jordi Club de Bar-
celona que van exhaurir les en-
trades. Les tres actuacions van
aplegar milers de joves seguidors
que van demostrar la seva pas-
sió pel raper de la Florida, que
durant els últims mesos ha pre-
sentat, amb un èxit similar, el seu
disc Reinsertado a 10 països.

Els tres concerts van ser una

gran oportunitat per al cantant
de retrobar-se amb la seva gent
de la Florida, atès que, per ordre
judicial, no pot accedir a la zona
dels Blocs. En parla en una en-
trevista recent a El Mundo, on va
declarar que aquesta decisió li
sembla “injusta”, però va voler
posar èmfasi en els concerts al
Sant Jordi Club. “És el més es-
pecial de l’any, és casa meva i no
puc defraudar la gent perquè tot
va començar aquí”, va expressar.

En un moment de xarxes socials
farcides de notícies estigmatit-
zadores i campanades de mort
per al paper, la realitat és que la
inquietud per publicar revistes o
fanzins continua intacta. “Sempre
hi ha estat”, afirma l’escriptora
Alba G. Mora, autora d’un fanzin
sobre la Florida a mig camí entre
l’autoretrat i l’anàlisi social. 

Darrerament, a més, ha nas-
cut la revista La Revuelta, del
col·lectiu Altaveu Jove, que va
presentar-la el 22 de gener al
centre Ana Díaz Rico. Aquell
dia La Fundició també va publi-
car el nou número de Des de Ja,
una publicació que edita a través
del seu laboratori editorial, una
iniciativa veïnal que es reuneix
cada dilluns a la tarda en aquest
centre municipal. “Volem pro-

moure que siguin els veïns els
qui expliquin el món des del
barri”, comenta Francisco Rubio,
de la Fundició. Hi coincideix
Mora, que reivindica els fan-
zins, autopublicacions que són
“una bona oportunitat” per par-
lar del dia a dia local. “Perquè en
parlin uns altres de fora, ja ho
fem nosaltres”, proposa.

Per la seva banda, Irene Mi-
lena, d’Altaveu Jove, considera
que el paper, a diferència de les

xarxes socials, ajuda a “proces-
sar” temes d’interès com els que
aborda La Revuelta, en aquest
cas per als joves. “El paper t’o-
bliga a parar”, coincideix Mora,
en la línia de Rubio, que creu que
“té un cert punt romàntic”, i que
permet “arribar amb garanties a
gent que està al marge de les xar-
xes socials”. I és que, a l’hora
d’explicar amb garanties la re-
alitat més propera, la paraula im-
presa continua sent imbatible. 

Presentació de les revistes ‘Des de Ja i ‘La Revuelta’. Foto: La Fundició

Revistes i fanzins: el paper que
resisteix per explicar el barri

Francisco J. Rodríguez
LA FLORIDA/LES PLANES

Morad desferma passions 
en tres concerts al Sant Jordi

PP i Vox van presentar al Ple del
gener una moció conjunta en la
qual demanaven censurar una
part del mural del parc de la Tor-
rassa que commemora els 45
anys del naixement de l’asso-
ciació educativa Itaca, que por-
ta a terme una tasca social i
educativa important al districte.
Ho van reclamar, segons diuen,
a instàncies “d’un grup de veïns”
que, segons el portaveu de Vox,
Francisco González, haurien ex-
pressat el seu malestar per veu-
re-hi representada una dona
amb el vel islàmic.

La pintura, obra de l’artista
Núria Toll i presentada el passat
octubre, va ser un encàrrec d’I-
taca a Rebobinart, entitat que
porta a terme de manera regu-
lar projectes similars arreu de la
metròpoli. El mural, segons ha
explicat la mateixa Toll a Línia

L’H, vol ser el reflex de la “di-
versitat” de Collblanc-la Tor-
rassa. Hi apareixen representats
tota classe de veïns, entre ells
una dona amb el hijab, el vel is-
làmic. “No podem acceptar que
en una instal·lació en la via pú-
blica es faci apologia del signe
més visible del control de les do-
nes per part de l’islamisme po-
lític”, va denunciar González.

Des d’Itaca, tanmateix, re-
corden que la pintura la va pagar
ells i no l’Ajuntament, que només
va cedir-los l’espai per fer-la.

La resta de grups van criticar
les intencions de PP i Vox. “No
utilitzin les dones, no justifi-
quin el seu racisme apel·lant als
drets de les dones, que han de
poder escollir en llibertat”, va re-
sumir la regidora dels comuns
Laura Alzamora. 

Des de les files conservado-
res de PP i Vox van voler deixar
clar que no tenen res en contra
ni d’Itaca ni de Toll, malgrat de-
manar la modificació d’una part
de la seva obra. Finalment, la
moció no va prosperar.

El mural va ser presentat l’octubre passat, sense cap queixa. Foto: Ajuntament

PP i Vox volen esborrar una dona
amb ‘hijab’ del mural d’Itaca

Francisco J. Rodríguez
LA TORRASSA

Joves seguidors de Morad en un dels concerts. Foto: Jordi Borràs/ACN

Comiat | La botiga Ven-Hospi abaixa la persiana
La botiga de persianes Ven-Hospi, nascuda el 1960 al carrer Rafael de Campalans, diu 
adeu. Així ho han comunicat els seus propietaris en un escrit, en el qual apunten a la 
“ferotge competència” dels instal·ladors i a les grans cadenes com els motius del tancament.

Innovació | Obres al mercat per fer-hi la Florida 6.0
Els treballs per condicionar la segona planta del Mercat de la Florida ja han

arrencat. El propòsit és fer-hi el nou equipament la Florida 6.0, centrat en les
noves tecnologies. També s’hi farà la nova regidoria i l’oficina d’atenció ciutadana.

EQUIPAMENTS4Una vintena
d’entitats del barri i de la ciutat
s’han unit per reclamar a l’A-
juntament i l’Arquebisbat la re-
obertura de l’Auditori de la Tor-
rassa. L’equipament, que de-
pèn de la parròquia dels De-
semparats, fa mesos que és tan-
cat perquè cal fer-hi obres per
adequar-lo a la normativa, tal
com va avançar Línia L’H el
passat mes de setembre.

Ara, aquest grup d’entitats ha
adreçat una carta a l’alcaldessa,
Núria Marín, i a l’arquebisbe de

Barcelona, Juan José Omella, en
la qual els demanen compromís
per trobar una solució que per-
meti fer realitat les obres neces-
sàries i reobrir el teatre. 

ESPAI ALTERNATIU
A banda, aquesta missiva re-
clama al consistori que habiliti
instal·lacions adients “per tal
que el barri pugui continuar
gaudint de la cultura popular”,
que consideren “una eina bàsi-
ca” per a la cohesió i el benestar
dels ciutadans.

Vint entitats s’uneixen per 
la reobertura de l’Auditori

L’Auditori de la Torrassa roman tancat de fa mesos. Foto: Línia L’H

Febrer 2024línial’H.cat



Esports
21 | 

Seria meravellós que algú ha-
gués gravat el primer entrena-
ment en una pista de Pili Bilbao
(Tarragona, 1962). Tenia 10
anys i es va presentar a les pro-
ves d'accés a l'equip de les Te-
resianes amb la cama dreta en-
guixada perquè s'havia trencat el
peroné. Va arribar la primera i,
per molt que li diguessin que no
podia participar-hi, no va deixar
anar la pilota. "'Sí que puc, sí que
puc', els repetia, i vaig fer en-
trades amb la cama lesionada.
Per pesada, em van permetre en-
trar al grup. No sé si tinc les idees
clares, però sempre he lluitat pel
que vull", recorda, orgullosa.

Aquell dia va conèixer l'entre-
nador que més l’ha marcat, Miguel
Vendrell, a qui retrata com "un
apassionat que ens va contagiar
l'amor pel bàsquet". Amb Vendrell
va compartir una dècada entre l'es-
col·la i el Nàstic de Tarragona, club
pel qual van fitxar en bloc com a
juvenils i competien a Segona Ca-
talana amb les sèniors.

Amb el CB Tortosa, Bilbao
coincidiria amb "les millors ju-
gadores", com Roser Llop, Anna
Junyer o Rosa Castillo, guanya-
ria una Lliga, dues Copes de la
Reina i dues Lligues Catalanes,
i jugaria la Copa Ronchetti. Més
endavant, s'incorporaria al Man-
resa, viuria la seva segona etapa
al CB Tortosa i faria una pausa.
Va tornar a jugar al Nàstic de
Tarragona perquè els faltaven
jugadores i el seu últim curs
seria a la UE Horta.

No hi ha ningú que sigui més
crítica amb ella que la mateixa Pili,
a qui li encanta que el seu entorn
també ho sigui. Això sí, sap posar-
hi fre: "Arriba un moment en què
deixo de lamentar-me i em centro
a rectificar allò que he fet mala-
ment. No m'oblido de les tempo-
rades, n'aprenc". De l'últim curs,
"dolent" perquè el CBF Cerda-
nyola ha perdut la categoria, s'en-
duu amistats, haver pogut donar
una mica d'ella a les jugadores i
completar el camí totes juntes.

A Bilbao li ha costat molt
prendre la decisió de no conti-
nuar a la banqueta del primer
equip del CBF Cerdanyola per-
què "és un gran club" i el motiu
ha estat la manca d'oxigen. "Fa
molt de temps que encadeno
principi i final de temporada
amb postemporada i per a mi és
un moment molt estressant de
fitxatges, i no m'agrada. Neces-
sitava descansar uns mesos per
poder continuar", comparteix.
Es forma perquè la pròxima
oportunitat l'agafi preparada.

Amb el segon embaràs, el de
les bessones Júlia i Andrea, va
deixar d'entrenar i, anys més
tard, quan ja havia decidit que
no ho tornaria a fer, va dur les
seves filles al CBF Cerdanyola
perquè hi juguessin.

UNA CASUALITAT
"Quan fas un parèntesi costa molt
tornar a entrar a la roda", exposa
l'entrevistada, que a l'equador de
la segona temporada de les seves
filles al club va tornar a entrenar.
"Van fer un canvi a la banqueta i
jo estava allà. Una casualitat que
agraeixo molt", comenta. Així va
ser com va convertir-se en l'en-

trenadora d'un sènior en què hi
havia poques jugadores, però "bo-
nes i molt treballadores".

Quan va acabar el curs 2017-
2018, sentia que necessitava viu-
re el bàsquet "d'una altra manera"
i va canviar el sènior per un cadet,
"una experiència impressionant".
A la meitat de la temporada, però,
Juan Couto i l'entitat van arribar
a un acord per rescindir el con-
tracte, i Bilbao va agafar les regnes
d'un equip construït per compe-
tir a Copa Catalunya que ho feia a
Lliga Femenina 2 i que no va
guanyar cap partit en tot el curs.

"En aquell moment va poder
més la il·lusió de poder recuperar
la categoria perduda [als despat-
xos] que no pas tenir el cap més
fred, perquè ni esportivament ni
econòmica es podia assolir aque-
lla plaça. Crec que l'equip podia
haver pujat a la pista", se sincera.

"Cul inquiet" des que va néi-
xer, amb graus superiors en

Tècnic Esportiu Superior i en
Música, Bilbao té fins a quart de
piano i cinquè d'acordió, va co-
mençar Història i li hauria en-
cantat estudiar Arquitectura.
Multiplica les hores del dia i es
deixa l'ànima en el que fa.

"No t'ho creuràs, però avui he
vist un partit meu de quan juga-
va al Manresa", comparteix, di-
vertida. El rival era el Xuntas, de
Lugo: "La gran diferència que hi
he vist és de ritme i físic". Eren
temps en què "les defenses no
eren tan agressives perquè no hi
havia tanta pissarra". "A vegades
els entrenadors i entrenadores vo-
lem tenir massa protagonisme
amb les jugades quan potser,
simplement, hem de crear es-
pais perquè les jugadores creixin
a partir de la seva presa de deci-
sions, la tècnica individual i la lec-
tura de joc. I no ens podem saltar
passos d'aprenentatge a les cate-
gories inferiors", defensa: "Si una

jugadora està còmoda rebent de
cara, hem de buscar-li situacions
perquè acabi rebent així".

A la UE Horta va entrenar el
seu primer sènior, format per al-
gunes jugadores que havien es-
tat companyes seves el curs an-
terior. "El grup humà i esportiu
era extraordinari i la segona
temporada vam pujar a Prime-
ra B, l'equivalent a l'actual Lli-
ga Femenina Challenge. Ningú
s'esperava aquell èxit. Elles em
van ensenyar i em van fer créi-
xer molt", recorda. 

Al seu següent destí, l'AE
l'Hospitalet, no es va sentir igu-
al de còmoda. Aterrava en un
dels millors equips de la catego-
ria i va coincidir amb jugadores
que "no entenien l'esport ni el
bàsquet" com ella. "No era el
meu lloc perquè guanyar partits
no és sinònim de ser una bona
esportista, i cal entrenar-se i sa-
ber que els triomfs són del grup.
Així que vaig marxar perquè
pensava que allà no podia fer el
meu paper", reconeix Bilbao.

"Haver patit càncer de mama
em va ensenyar a ser més jo. No
li dedico ni un segon a allò que no
vull o no val la pena i a qui no m'a-
grada i/o em pot fer mal", con-
fessa la tarragonina, que no va
deixar d'entrenar perquè al CBF
Cerdanyola li van transmetre
que ho fes si se sentia amb forces.

"Dirigir un grup va ser un su-
port immens perquè era continuar
mantenint-me viva", afegeix Bil-
bao, que sempre serà aquella
nena que va superar unes proves
amb la cama enguixada. La tos-
sudesa ben aplicada pot ser una
gran virtut. "Soc infinitament tos-
suda, eh", conclou, divertida.

Toni Delgado
L'HOSPITALET

La tossudesa de Pili Bilbao
» L’extècnica de l’AE l’Hospitalet va superar les proves del seu primer equip amb la cama enguixada
» “Haver patit càncer de mama em va ensenyar a ser més jo”, confessa l’entrenadora tarragonina

Pili Bilbao dirigint el CBF Cerdanyola al Marina Besòs. Foto: Toni Delgado

Futbol | El CE l’Hospitalet visita el CF Badalona 
L’equip de Joan Sánchez visitarà el pròxim diumenge 11 de febrer el CF Badalona, en partit

corresponent a la 20a jornada del grup cinquè de Tercera RFEF. El CE l’Hospitalet 
hi arribarà després de la seva victòria per 2-0 contra el CP San Cristóbal del passat dia 4. 
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Aquesta comèdia escrita per Xavi Mo-
rató entrellaça el gènere de terror i ex-
plica la història d'una parella homose-
xual que passa un cap de setmana en
una casa perduda del Pallars. Allà suc-
ceiran fets paranormals que situaran els
personatges al límit. El muntatge es po-
drà veure fins al 17 de març a l’Aquità-
nia Teatre de Barcelona.

Teatre

Asmodai
Pau Doz

El duet de Valls Figa Flawas ha publicat el
seu segon disc, que inclou un total de 20
cançons en les quals es barregen gène-
res urbans i llatins. Hi destaquen col·la-
boracions amb Mushka i Lluís Gavaldà i
singles tan famosos com Diabla, Musse-
gu o Que no s’acabi. Per al grup, és un disc
que “anima a les festes diürnes i a les so-
bretaules”.

Música

El film narra la història de Juanita, que des-
prés d’una infància i adolescència com-
plicades fa realitat el seu desig de ser mon-
ja i anar a viure a un convent. Un cop allà
viu diverses aventures juntament amb al-
tres monges que acaben convertint-se en
la família que mai havia tingut. Mario Va-
querizo, Antonia San Juan i Gemma Cu-
ervo són alguns dels protagonistes.

Pelis i sèries

La reina del convento
Carmen Perona

La calçotada
Figa Flawas

Els Vespres d’Hivern
Durant tot el mes de febrer, la Universitat de Barcelona or-

ganitza el cicle de concerts Els Vespres d'Hivern de la UB, que
presenta les propostes musicals més destacades de l'esce-
na emergent. El Paranimf de la mateixa universitat es con-

verteix en l'escenari d'aquesta iniciativa, que té lloc cada di-
vendres a les vuit del vespre, amb entrada gratuïta. Els qua-

tre artistes que conformen el cartell d'enguany són la bai-
xista i cantant Magalí Datzira, la també cantant, en aquest

cas de pop atemporal, Selma Bruna, el pianista, compositor
i cantant de música fusió Bru Ferri i la cantautora Mar Pujol.

A L B E R T  P L AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Es tracta d’un llibre plenament auto-
biogràfic que aborda un dels episodis
més colpidors de la vida de l’escriptor: el
suïcidi del seu amic Raül. La novel·la és
també un relat sobre el pas a l'edat
adulta i un cant a l'amistat, amb el qual
l'autor fa una radiografia de la seva ado-
lescència a Vic. Amb tot plegat reivindi-
ca la importància de parlar del suïcidi.

Llibres

Els murs invisibles
Ramon Mas

| Tekken 8
És l'octava entrega de la saga de lluita per excel·lència per a Xbox,

PlayStation i ordinador. Promet ser la millor edició llançada fins ara.
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El polifacètic cantautor i actor Albert Pla (Saba-
dell, 1966) ha estat un dels guanyadors dels Pre-
mis Feroz d’enguany, que reconeixen les millors

produccions audiovisuals espanyoles de l’any. En
concret, va emportar-se el premi a millor actor de
repartiment per la sèrie La Mesías. De la seva tra-
jectòria en el món del cinema i la televisió desta-
ca la seva aparició en films com Airbag, de Juan-
ma Bajo Ulloa, o A los que aman, d’Isabel Coixet,

entre altres pel·lícules, sèries i programes 
emesos per TV3 i altres plataformes. 

Amb tot, la principal fama de Pla es deu 
a la música, ja que és considerat un 

dels cantautors catalans més icònics, 
per les seves cançons controvertides, 

provocadores i de denúncia. 
Precisament, ara està de gira 

i no va poder recollir el premi. 

Famosos

Ser un reconegut cantautor i actor català
Ha participat en diversos films i sèries i té una dotzena de discos

Ha guanyat el Feroz a millor actor de repartiment 
S’ha endut el guardó per la seva aparició a la sèrie ‘La Mesías’

Missatges de felicitació per al sabadellenc
També hi ha qui critica l’absència de Pla a la gala
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

Un estudi publicat a la revista BMJ Open revela que el 60% 
dels joves i adolescents consumeixen aquestes begudes 

E S T I L S  D E  V I D A

i JOVES 
Continua la croada contra les begudes energètiques. Ara, un es-
tudi noruec publicat a la revista BMJ Open estableix una relació
de causalitat entre el consum de begudes energètiques i l’in-
somni dels universitaris. No és estrany si tenim en compte que
aquests productes contenen entorn de 150 mg per litre de cafe-
ïna, a banda del sucre i altres components, com ara vitamines
minerals i aminoàcids. El més preocupant, i el que posa en re-
lleu la recerca, és que ni els joves ni les seves famílies són plena-
ment conscients de la composició d’aquestes begudes ni dels
seus efectes. Per això les prenen amb tanta naturalitat, com si
fossin un refresc qualsevol. 

L’estudi noruec, que ha analitzat més de 50.000 joves d’entre
18 i 35 anys, revela que, com més augmenta el consum, més es
redueixen les hores de son per culpa de l’insomni. Els partici-
pants van proporcionar informació sobre el consum que feien
de begudes energètiques i les hores que dormien en diverses
circumstàncies. La conclusió és que els efectes són tan imme-
diats que la consumició d’una llauna d’un a tres cops al mes ja
pot provocar insomni en els joves estudiants.  

Begudesquenodeixendormirels joves

Les begudes energètiques contenen 150 mg de cafeïna
per cada litre, a banda d’una gran quantitat de sucre

Les claus

Amb una sola consumició cada dos o tres mesos 
ja n’hi ha prou per alterar el son dels joves universitaris 

Els homes consumeixen més begudes energètiques; 
un 50% dels enquestats respecte al 40% de les dones 

Fo
to

: F
re

ep
ik

Fo
to

: F
re

ep
ik

CAFEÏNA

INSOMNI

ADDICCIÓ

HOMES



| 24

Febrer 2024 Pròxima edició: 5 de marçlínial’H.cat


